
m síčník skautsko-woodcrafterského oddílu TROJKA SHAWNEE ZÁB EHě Ř

číslo 199 / 20. ročník

Dnešní číslo má sice zahájit zbrusu nový šavanský rok, 
přesto jsem na úvodní stránku zařadil starší fotku – jsou to 

Koníci a Mývalové na loňském táboře (srpen 2008).

V tomto čísle najdete vše důležité, co se v oddíle Trojka Shawnee událo 
v měsíci září roku 2008.



Slovo náčelníka

Seigo, bojovníci,

jsem  rád,  že  vás  můžu  uvítat  v 
dalším  šavanském  roce  2008-2009.  Na 
Zahajovačce se nás sešlo hodně, bylo nás 
neuvěřitelných  29.  To  nás,  členy 
náčelnictva,  povzbudilo  v  další  práci  pro 
kmen,  který  se  zařadil  mezi  vlajkové 

kmeny společnosti Midewiwin, kterého jsme od založení členy.

Náčelnictvo  si  vytýčilo,  že  by  chtělo  prohloubit  junácký 
ekumenismus,  který  definoval  Ivan Makásek,  a  do  budoucna 
bychom  rádi  utvořili  kmen,  de  si  woodcraft  a  skauting  budou 
podávat ruce a ani jedno hnutí nebude mít navrch.

Jak  jste  jistě  zaregistrovali,  tak  nynější  náčelnictvo  tvoří 
náčelník Mičkinikwa, degandawida Ohyiesa a na podnáčelníka bude 
na nejbližším sněmu jmenován člen klanu Jelenů Mot. Za radu OP v 
radě zasedá Wyoming nebo Tahoanah. Je to tak trochu zásadnější 
změna,  která  však  pomohla  stmelit  partu,  jež  bude  v  tomto 
šavanském roce tvořit program a historii kmenové činnosti.

Z Kůrovníku jste se dozvěděli  Plán akcí,  který se připravil 
pro období říjen až prosinec. Některé akce jsou zase nad očekávání 
– třeba Vánoční nadílka na středověkém hradě, Lanové centrum, 
dobrovolné aktivity lakrosse, lukostřelba atd.

Kůrovník se opět stane nepravidelným informačníkem, který 
si  lepte  do  svých  deníků,  které  budou  letos  hodně  důležité  ve 
vašem boji celoročního kmenového bodování. Kdo se stane vítězem 
Javorové nažky? Obhájí bojovník Grizzly nebo na jeho místo zaútočí 
Vanata  Komanč  či  Gaosed  Lišák  nebo  třeba  někdo  úplně  jiný? 
Všichni mají šanci!

Chtěl  bych  připomenout  legendu  Javorové  nažky 
Petra Janhubu – Číňana,  který ji  dokázal vyhrát celkem třikrát  – 
provolávám WAŠTE, WAŠTE...

Příští číslo Březové kůry bude jubilejní a to č. 200. I vy máte 
možnost přispět článkem, který toto číslo obohatí a přinese radost 
nejen našim bojovníkům, ale i mnoha dalším kamarádům. Já se o 
to určitě pokusím.

Náčelník kmene Shawnee MIČKINIKWA
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Slovo šéfredaktora

Máme tu opět nový rok, jak 
už  podotkl  ve  svém  úvodníku 
náčelník  Mičkinikwa  a  s  tímto 
novým obdobím přišlo (jak si určitě  
ještě  časem  všimnete)  spousta 
novinek.  Jednou  z  nich  je,  že  mi 
byla  ze  strany  náčelnictva  dána 
důvěra  k  vedení  kmenového 
časopisu.  Samozřejmě  se  budu 
snažit  udržet  nastavenou  úroveň, 
která je výsledkem vývoje několika 
dlouhých let, a chtěl bych dbát o to, 

aby  časopis  nebyl  nikdy  horší  než 
v předchozích obdobích, ale aby byl  
alespoň takový jako dosud, možná 
v něčem i lepší... Doufám, že se mi 
to za podpory vás všech podaří. Je  
ale  na  vás,  jako  členech  kmene, 
abyste svými články tvořili samotný 
obsah časopisu,  protože ani  já ani  
náčelnictvo ani rada OP ani občasný 
přispěvatel  odněkud  „zvenku“ 
nemohou  každé  číslo  beze  zbytku 
naplnit. Takže pište a pište...

Na tomto místě bych vám všem chtěl předložit několik 
poznámek o tom, jak bych si letošní Kůru představoval, tedy 
jak byste měli psát:

1) Formát časopisu zůstává A5

2) Používejte  různá  písma,  která  uznáte  za  vhodná 
(nemusíte se tedy držet předepsané šablony, která by vám 
nařizovala, jaké písmo pro nadpis, jaké písmo pro text...)

3) Používejte obrázky, ale i třeba ozdobná písma, různá 
pozadí, třeba i rámečky...

4) Vložte do každého článku to nejlepší ze sebe – tvořte, 
vyrábějte, použijte možnosti, které vám textový editor, ve 
kterém píšete, nabízí...

5) Příspěvky (případně připomínky a dotazy) posílejte na 
elektronickou adresu: MotDFC@atlas.cz

Vždycky za dva měsíce spolu s náčelnictvem vyhodnotíme 
nejlepší článek (nejlepší obsahem, nejlepší grafickým zpracováním, 
nejlepší celkovým dojmem) a každý takový příspěvek může dostat 
bodovou  prémii  do  měsíčního  bodování!!!  Takže  soutěžte, 
předhánějte se, kdo „vyrobí“ článek hezčí...! Přispějete tím určitě 
k oživení kmenového časopisu,  který tím třeba získá zase trochu 
jinou „neokoukanou“ podobu...
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A nebojte se ani vlastní tvorby, máte-li básničku, povídku, 
písničku, obrázek (který jste vlastnoručně namalovali a pak třeba 
oskenovali),  nebo cokoli  jiného vlastní  výroby, co se týká oddílu, 
kmene, Indiánů, skautingu, woodcraftu..., pochlubte se!

Nezapomínejte ani na příští – dvousté – číslo, které by mělo 
být něčím netradiční; i váš příspěvek jej může obohatit, aby toto 
jubilejní  číslo  bylo  něčím  zvláštní,  něčím  netradiční,  něčím 
výjimečné...

Těším se na vaše příspěvky a pevně věřím, že bude i letos 
z čeho vybírat!

„Novopečený šéfredaktor“ BK – Mot

4

A teď pozor!!!

Pokud máte příspěvek k loňskému táboru, 
nezapomeňte mi ho taky poslat, protože na 

Vánoční nadílce vyjde zvláštní Táborové číslo!!! 
Takže posílejte příspěvky už teď, ať to do 

uzávěrky tohoto zvláštního čísla, která bude 
někdy na začátku prosince, stihneme dát 

dohromady!! Zatím mám do tohoto Táborového 
čísla příspěvek jenom od Sachema Stopaře, 

který píše o yksuiapi...



Stránka Medvědů

STRÁNKA MEDVĚDŮ
Po dlouhé době opět vyšla březová kůra, a v ní nemůže chybět ani stránka 
družiny medvědů, která v letošním roce funguje ve složení:

Šmodrch - rádce
Lišák -  1.podrádce, topič
Betty - 2.podrádkyně, nástěnkářka
Honza - watchkeeper
Dan - hlavní herník
Komanč - schodomet, herník
Radek - hlavní uklízeč

Na našich rodovkách se snažíme hrát hodně her, mimo jiné i etapovou hru, a 
taky se něco naučit. Máme dobrou docházku na akcích i družinovkách, a já 
osobně mám zatím z činosti naší družiny hodně dobrý pocit, tak doufám, že 
nám to vydrží.

Za družinu medvědů zapsal Šmodrch
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Vlčí stopa (stránka Vlků)

Vlčí stopa 
Takže, tohle, jak jste již možná z názvu poznali je družinová 
stránka vlků v Březové Kůře. Něco k činnosti naší družiny: 
protože je teprve začátek skautského roku, moc jsme toho 
nestihli a tak za sebou máme pouze 2 schůzky :-). První 
schůzku jsme byli venku, kde jsme povětšinou hráli hry, tu 
druhou jsme zůstali na klubovně, kde jsme zahájili etapovou hru 
“S.A.R“ a snažili jsme se naučit něco z morseovy abecedy.

Složení družiny v tomto roce: družinu vedu já (Grizzly) dále je 
zde podrádce Dušan (hlavní topič), Erik (schodomet), Javor 
(zameták1), Patrik (zameták2) a Top (nástěnkář).

Za družinu vlků Grizzly
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Koníci

Koníci
Družina Koníků zažila po táboře 
menší obměnu. Takže složení 
družiny je následující:
Helča – všichni mě znáte – vedu 
Koníky:-)
Katka – moje pravá ruka:-)
Mustang – obhajuje u nás svoji 
existenci v oddíle a zatím se docela 
snaží:-)
Váša 
Evík
Drápal 
Ondra 
Slůně 
Holub 
Marek - nováček
Adam - nováček
V září jsme se tak trochu 
seznamovali:-) Hráli jsme spolu 
hry, snažili jsme se poznat nějaké 
nové věci, malovali draky – i když spíš jen tak na ozdobu mamince do 
kuchyně případně na pouštění z balkonu:-) Taky jsme byli draky 
pouštět kousek za klubovnou, ale to už kupované. I když draky neměli 
všichni, vzájemně jsme si je popůjčovali a nakonec si každý aspoň 
trošku zalítal. Nejvýš drak lítal našemu nováčkovi Adámkovi (hodně 
mu pomohl Mustang:-), i Vášovi lítal docela dobře. Některým drakům 
se vzhůru do povětří moc nechtělo a radši se drželi při zemi. 
Víc jsme toho za měsíc září zatím bohužel nestihli, ale v dalším měsíci 
se určitě vynasnažíme:-)

Za družinu 
Koníků...........................................................................................
.............................Helča
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Zahajovačka

Zahajovačka 5.9.2008 či zahazovačka, jak bylo mílně napsáno na pozvánce…

První akce roku a také první z kalendářních akcí v Březové Kůře!

Takže si tento článek jistě přečtěte, ať se dozvíte co se onoho pátečního odpoledne 
událo.Jako obvykle začnu místem a časem srazu, sešli jsme se u kasáren okolo 16:00 a sešli 
jsme se v počtu, který ukázal že nikdo na zahajovačku nezapomněl. Takže přišli tito lidé : Já, 
Míčkinikwa, Wyoming, Netopýr, Bé.. Sto..? …. A dál si už nevzpomenu…ale bylo nás okolo 
30, což není málo, však také s námi byli Koníci.A také se na nás přišel podívat jeden z nováčků 
Koníků Marek i se svojí maminkou.
Po veselém uvítání jsem vytvořili armádní bojový útvar stádo o vydali se do Lomu.
Zde proběhl nástup, na němž Mičkinikwa zahájil nové kmenové období a přečetlo se pár 
zajímavostí o indiánech a jejich fyzické zdatnosti, čehož jsme se následně pokusili využít při 
první z her, jíž byl běh do kopce aniž by se kdokoliv cestou nadechl. Matně si pamatuji že 
nejdéle doběhl Šmodrch a to až někam za horizont, takže nevím kam vlastně že to doběhl, ale 
byl nejdál..Každý kdo doběhl co nejvýše mohl,umístil kolík se svým jménem do země , kde 
byli tyto kolíky zatlučeny pomocí dvou silných mladých a pohledných kladiv, které obsluhoval 
Netopýr s Béďou. Po této rozcvičce jsme odešli na místo konání zbytku dnešní zahazovačky. 
Na tomto místě jsme vytvořili čtyři úderné bojové skupiny, jenž měli za úkol nalézt v místním 
lesíku kartičky z nichž složí jedno ze souhvězdí. Nalézt je však bylo pro některé skupiny 
( mimo tu moji ) problém, takže příště bude hledat něco většího, třeba slona.
Jako další na řadě bylo takzvaná orvávačka „Na hada“ kdy se dva týmy spojili a chytili se 
v pase, úkolem bylo tento tým roztrhnout. Pravda, když Koníci cloumali s Grizzlym či 
s Lišákem nebylo pochyb kdo vyjde z tohoto duelu vítězně, ale ten elán Koníků byl nádherný. 
A jako poslední hra bylo sfoukávání svíček, což si připravil náš milý Wyoming. Na tuto hru 
jsem moc neviděl ale pamatuji si řev, běhání, smích a zase řev, takže určitě vím že se všem 
líbila. Jinak šlo o to sfouknout do časového limitu protivníkovi svíčku, což si ale někdy 
vyžádalo polití rukou voskem, ale to se taky všem líbilo, protože si ruce polévali voskem i 
dávno po skončení hry.
Po těchto hrách přišla hodina XX:XX kdy si každý opatřil klacek na opékání a na něj si dle 
chuti naložil uzeninu zeleninu – červenou, zelenou a zeleninu pálivou – nepálivou. To vše 
mohlo být ochucenou hořčicí a přikusováno chlebem. U ohně se klábosilo, jedlo a taky občas 
někomu zasmálo když klacek přehořel a i s uzeninou zmizel v ohni.
Jelikož však byl již čas odchodu, oheň se uhasil a na nástupu se tato zahajovačka ukončila 
kmenovým pokřikem.

Pro BK zapsal Ohyiesa
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Rádcovské aktivity 2007-2008
V minulém skautském roce proběhlo několik akcí, které byly určeny pro 

rádce  a  podrádce  a  které  se  nazývaly  různě  –  rádcovské  schůzky  nebo 
rádcovský kurz, i když ani jeden název není úplně přesný. Tenhle program měl 
dva cíle. Prvním byla nabídka pohodového a někdy zábavného programu jako 
odměna pro rádce za jejich náročnou práci  pro oddíl.  Dále tyto aktivity  měly 
přinést rádcům něco nového, například inspiraci nebo poučení, pro jejich práci 
v družinách. První dvě rádcovské schůzky proběhly v prosinci 2007, další potom 
v únoru 2008, dvě v březnu, jedna ještě v dubnu a všechno jsme to zakončili 
poslední schůzkou koncem června. Nejdelší akcí tohoto programu byla výprava 
rádců do Beskyd, která proběhla o prodlouženém víkendu začátkem května.

Na několika schůzkách jsme se věnovali tomu, co nás trápí v oddíle, což 
jsme zpestřili i veselými scénkami z oddílového života, se kterými nám pomohla 
i Magaskawin. Téměř na všech schůzkách se také objevily nějaké nové hry a 
vždycky  taky  bylo  připraveno  něco  k snědku,  abychom nebyli  o  hladu.  Jarní 
schůzky  byly  věnované  především  přípravě  rádcovské  výpravy,  na  které  se 
nějakým způsobem podílel prakticky každý. 

Rádcovská výprava byla především odměnou a výletem někam dál, ale 
je pravda, že nás na ni vyrazilo z různých důvodů dost málo. Konkrétně zde byli 
Šmodrch, Netopýr, Stopař a později se připojil ještě Ohiyesa. I přes malou účast 
byla ale výprava příjemným zážitkem. Mimo jiné jsme si vyzkoušeli celosvětovou 
GPS hru zvanou geocaching. 

Závěrečná rádcovská schůzka na konci června proběhla jeden páteční 
podvečer  u  Jezírka  a  už  byla  spíš  jen  pohodovým  zakončením  s grilováním 
(někteří  spíše  pekli,  než  grilovali),  povídáním  a  hodnocením.  Mimo  rádcovskou 
výpravu do Beskyd byla na všech schůzkách výborná účast a těší mě, že když už 
někdo nemohl, tak se téměř vždy poctivě omluvil. Poděkování za aktivitu patří tedy 
všem pravidelným účastníkům – Helče, Netopýrovi, Šmodrchovi, Grizzlymu i Béďovi. 
Na přípravě těchto akcí se podíleli Ohiyesa, Drak, Mičkinikwa, Waope a Magaskawin. 
I jim bych chtěl poděkovat. 

Na závěr ještě přidám hodnocení jednotlivých aktivit rádcovských schůzek 
od samotných rádců a podrádců (čím vyšší známka, tím lepší):

Aktivita Průměrné hodnocení
Hry 8,0
Povídání a zamýšlení nad prací v oddíle 6,8
Plánování rádcovské výpravy 8,5
Rádcovská výprava 9,0
Úvodní scénky 8,0
Stezka odvahy 8,3
Celkový dojem z rádcovských schůzek 8,5

Stopař
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Obydlí severoamerických Indiánů
Indiáni Severní Ameriky žili rozličnými způsoby života – podle toho se také odlišovaly 
i příbytky jednotlivých kmenů nebo kmenových skupin.

Někteří  Indiáni  jako  Kríkové,  Delawarové,  Secotani,  Seminole  nebo 
Irokézové žili  usedlým životem, a proto budovali  stálé domy, které vydržely  stát 
dlouhá období.  Irokézové dokonce měli  svoje stálé  vesnice opevněny ohradami z 
dřevěných kůlů. Tyto vesnice bývaly budovány v údolích poblíž pramene pitné vody, 
chráněny svahy kopců. Naproti tomu kmeny, které se během roku často stěhovaly a 
přemisťovaly  z místa  na  místo,  jako  Paiuti,  Shoshoni,  Bannockové,  stavěly  svoje 
obydlí  jako  dočasné  příbytky.  Micmacové,  Malecitové,  Abenakiové  nebo 
Pennacookové budovali svoje přístřešky z větví mladých stromů a pokrývali je pruhy 
stromové  kůry,  často  z břízy.  Kmeny  Huronů,  Ottawů  nebo  Algonkinců  měly 
vybudovanou základní stálou vesnici,  kde pobývaly ženy, které pracovaly na poli, 

zatímco  muži  putovali  v  okruhu  do  100 km,  lovili  zvěř  a  přebývali  v  dočasných 
příbytcích.

Typickým  obydlím  Indiánů  Severní  Ameriky  bylo  tee-pee,  jež  mělo  tu 
výhodu, že mohlo tvořit jak základ stálé vesnice, tak bylo zároveň poměrně snadno 
a rychle sbalitelné a mohlo se stěhujícím se kmenem jednoduše dopravit  na jiné 
místo,  kde  se  dalo  zase  poměrně  rychle  znovu  vztyčit.  Tee-pee  bylo  letním 
příbytkem Ojibwejů, Assiniboinů nebo Miwocků. 

Některé kmeny stavěly dokonce domy, které byly budovány z pevných a 
trvanlivých materiálů – vesnické domy z cihel sušených na slunci (kmeny Pueblo), 
domy z kamene a hliněné malty (Assiniboinové),  Hohokamové dokonce ve svých 
vesnicích budovali i rozsáhlou a důmyslnou zavodňovací síť pro zavlažování polí a 
národy Pueblo nebo kmeny Zuni budovaly podzemní domy (kiwa), které byly zcela 
nebo z jedné poloviny  zapuštěny pod úroveň terénu a tvořily  obřadní  místo  pro 
náboženské  rituály  (ženy  měly  do  těchto  posvátných  domů  přístup  jen  při 
mimořádných a zvláštních obřadech).
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(Příště si připomeneme některé způsoby a techniky lovu severoamerických Indiánů)

Podle knihy „Atlas of Indians of North America, Gilbert Legay“ pro BK 
zpracoval Mot
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